
Günter Hager 1943-2017

Authors: Roland Mertelsmann
Submitted: 30. March 2017
Published: 30. March 2017

Volume: 4
Issue: 1

Keywords: Law, Guenter Hager, bioethics
DOI: 10.17160/josha.4.1.272

 
josha.org

Journal of Science, 
Humanities and Arts

JOSHA is a service that helps scholars, researchers, and students discover, use, and build upon a wide
range of content



 1 

Günter Hager 1943–2017 

 

Prof. Dr. Roland Mertelsmann 

Faculty of Medicine, Albert-Ludwigs University of Freiburg 

International Academy of Sience, Humanities and Arts (IASHA e.V., Freiburg) 

 

On 19 February 2017, Professor Dr. Günter Hager, member of the JOSHA Editorial Board for the 

Section "Philosophy, Ethics and Law", died at the age of 73 years. He contributed decisively to the 

success of JOSHA in the conception of our magazine, the content design and development, as well as 

his own important contributions. 

Until his retirement in 2011, Professor Dr. Günter Hager was a professor of civil law with a focus on 

European Private Law, and was the Dean of Division I of the Institute for Foreign and International 

Private Law of the Faculty of Law at the Albert-Ludwigs-University. 

Günter Hager studied law in Munich and Freiburg. He worked as an assistant at the Freiburg chair of 

Ernst von Caemmerers, where he was promoted in 1974 and habilitated in 1987. In 1980, he was 

appointed full professor at Philipps University in Marburg. He followed a call to the Friedrich-

Schiller-University of Jena in 1995. In 1995 he returned to the Freiburg Alma Mater as a full 

professor. 

The appreciation of Günter Hager by his faculty is shown in the words of the dean, Professor Paal: 

"In the best Humboldt tradition, Günter Hager embodied a legal scholar, who was always 

particularly committed to research, but also to university teaching. His lectures were very popular 

with the students and were highly appreciated by their high and scientific level. " 

He was invited to a number of guest professorships, including Houston (Texas), Strasbourg, Poitiers 

(France) and Nanjing (China), as well as a research stay at the University of Chicago School of Law. 

After his retirement, Günter Hager increasingly dealt with questions of ethics and the environment 

and nature conservation. He began theologian studies at the Catholic Academy in Freiburg and 

published in the open access journal JOSHA, among other things, an article on the environmental 

Encyclica "lau-dato si" by Pope Franziskus from a legal point of view (DOI:10.17160/josha.3.2.125) 

and a commentary Of the Judgment of the Oberverwaltungsgericht NRW on the practice of killing 

male chicks (DOI:10.17160/josha.3.5.227). 
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With him, we lost not only a great legal scholar and an important editor of JOSHA but also a 

wonderful friend who was broadly interested in literature and music and whose narratives were, as it 

were, creative, humorous and linguistically refined. One of his favorite aphorisms from his 

inexhaustible fundus of quotations was "What is to be dismissed this minute, no eternity will return." 

We miss our friend and colleague Günter Hager with his scientific brilliance, his joy of life, 

empathy, wisdom and humor. 

 

Roland Mertelsmann on behalf of the editors 

 

Günter Hager 1943 – 2017 

 

Prof. Dr. Roland Mertelsmann 

Faculty of Medicine, Albert-Ludwigs University of Freiburg 

International Academy of Sience, Humanities and Arts (IASHA e.V., Freiburg) 

 

Am 19. Februar 2017 ist Professor Dr. Günter Hager, Mitglied des JOSHA Herausgeberteams, ver-

antwortlich für den Schwerpunkt „Philosophy, Ethics and Law“, im Alter von 73 Jahren verstorben. 

Bei der Konzeption unserer Zeitschrift, der inhaltlichen Gestaltung und Entwicklung sowie mit wich-

tigen eigenen Beiträgen hat er entscheidend zum Erfolg von JOSHA beigetragen. 

Professor Dr. Günter Hager war bis zu seiner Emeritierung 2011 Ordinarius für Bürgerliches Recht 

mit dem Schwerpunkt Europäisches Privatrecht und war Direktor der Abteilung I des Instituts für 

Ausländisches und Internationales Privatrecht der Rechtswissenschaftlichen Fakultät der Albert-

Ludwigs-Universität. 

Günter Hager studierte Rechtswissenschaften in München und Freiburg. Er arbeitete als Assistent am 

Freiburger Lehrstuhl Ernst von Caemmerers, wo er 1974 promovierte und sich 1987 habilitierte. 

Nach akademischen Stationen in Konstanz und Köln wurde er im Jahre 1980 zum ordentlichen Pro-

fessor an der Philipps Universität Marburg berufen. 1992 folgte er einem Ruf an die Friederich-

Schiller-Universität Jena, 1995 kehrte er als Ordinarius an die Freiburger Alma Mater zurück.  

Die Wertschätzung von Günter Hager durch seine Fakultät zeigen die Worte des Dekans, Professor 

Paal: „In bester Humboldt‘scher Tradition verkörperte Günter Hager einen Rechtswissenschaftler, 

der sich nicht nur der Forschung, sondern auch der universitären Lehre stets besonders verpflichtet 
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wusste. Seine Lehrveranstaltungen erfreuten sich bei den Studierenden großer Beliebtheit und waren 

ob ihres hohen Niveaus überaus geschätzt.“  

Auf Grund seiner exzellenten wissenschaftlichen Tätigkeit und internationalen Reputation wurde er 

zu einer Reihe von Gastprofessuren eingeladen, darunter nach Houston (Texas), Straßburg, Poitiers 

und Nanjing sowie zu einem Forschungsaufenthalt an der University of Chicago School of Law.  

Nach seiner Emeritierung befasste sich Günter Hager zunehmend mit Fragen der Ethik und des Um-

welt- und Naturschutzes. Er begann ein Theologiestudium an der Katholischen Akademie Freiburg 

und veröffentlichte in der open access Zeitschrift JOSHA unter anderem einen Aufsatz über die 

Umweltenzyklika "laudato si" von Papst Franziskus aus rechtlicher Sicht 

(DOI:10.17160/josha.3.2.125) und eine Kommentierung des Urteils des Oberverwaltungsgerichts 

NRW zur Praxis der Tötung männlicher Küken (DOI:10.17160/josha.3.5.227).  

Wir haben mit ihm nicht nur einen großen Rechtsgelehrten und einen wichtigen Herausgeber von 

JOSHA verloren, sondern auch einen wunderbaren Freund, der breit interessiert an Literatur und 

Musik war und dessen Erzählungen gleichsam kreativ und humorvoll wie sprachlich raffiniert waren. 

Einer seiner Lieblingsaphorismen aus seinem unerschöpflichen Fundus von Zitaten war „Was man 

von der Minute ausgeschlagen, gibt keine Ewigkeit zurück.“ 

Unseren Freund und Kollegen Günter Hager mit seiner wissenschaftliche Brillanz, seiner Lebens-

freude, Empathie, Weisheit und seinem Humor vermissen wir sehr. 

 

Roland Mertelsmann für die Herausgeber 

 


